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Til LandbrugsstøƩe & Geodata 

Høringssvar vedr. udkast Ɵl bekendtgørelse om ko-præmie 

journalnummer: 23-11-000003 

 

Foreningen for Biodynamisk Jordbrug vil med deƩe høringssvar udtrykke, at vi anbefaler, at det 
øremærkede beløb Ɵl ko-præmier bliver prioriteret Ɵl besætninger, hvor køerne kommer på græs i 
sommerhalvåret. 

Argumenterne herfor er, at det er dyrevelfærdsmæssigt vigƟgt for dyrene, at de kommer på græs en stor 
del af året – af hensyn Ɵl deres bevægelsesbehov og mere plads end i en stald. 

Vi anbefaler derfor, at deƩe kriterie for Ɵldeling af ko-præmier bliver Ɵlgodeset og prioriteret. 

Der er flere positive afledte effekter af, at køerne kommer på græs: 
 
1  Flerårige kløvergræsmarker giver markant større kulstoflagring i jorden via planterødder i forhold 
til  staldfodring med f.eks. majs. 
2  Køer, der æder græs på marken, udleder mindre mængde metan i forhold til staldfodrede køer. 
3  Gødningen fra dyrene udnyttes bedre af jorden og har mindre fordampning, når den lander naturligt på 
marken, i forhold til opsamling i gylletank.  
4  Det er en udbredt holdning i samfundet, at køer bør have lov at komme ud i det fri i sommerhalvåret af 
hensyn til deres velfærd. 
 
Vi vil desuden bemærke, at vi ikke bifalder, at ko-præmier kun kan gives til bedrifter med mere end 20 
køer. Ordningen bør også omfatte bedrifter med mindre end 20 køer.  
 
Med venlig hilsen 
f. Foreningen for Biodynamisk Jordbrug 
Klaus Loehr-Petersen 
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